
ح کرد سخنگوی قوه قضائیه مطر

پرونده  سیف و عراقچی در دادگاه
 ۳۵ نفر در ارتباط با حادثه تروریستی کرمان

 دستگیر شده اند

سخنگوی قوه قضاییه در خصوص آخرین وضعیت پرونده 
مدیران ارشد بانک مرکزی )ولی ا... سیف و احمد عراقچی( و 
؟  گفت: نسبت به این پرونده  آیا الان زندان هستند یا خیر
در حد مقدور اطلاع رسانی شد. با پذیرش تقاضای  اعاده 
دادرسی نسبت به این  افراد،  پرونده از سوی دیوان عالی 
اتخاذ تصمیم شده و پرونده های مطروحه به منظور اتخاذ 
تصمیم قانونی به دادگستری کل ارسال و در شعبه هم عرض 
ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی مورد اتخاذ تصمیم قرار 
خواهد گرفت. مسعود ستایشی افزود: نسبت به این افراد 
که در این فرآیندها هستند براساس تامین لازم نسبت به 
آنها اتخاد تصمیم می شود. سخنگوی دستگاه قضا درباره 
آخرین وضعیت پرونده قتل آرمان علی وردی اظهار داشت: 
جلسات دادرسی مربوط به اتهامات متهمان این پرونده 
به پایان رسیده و قضات محترم در شعبه ۱۳ دادگاه کیفری 
یک استان تهران در حال انشای رای و اتخاذ تصمیم نهایی 
هستند و اطلاع رسانی می شود. اتهامات متهمان  محاربه و 
مشارکت در قتل و اجتماع و تبانی علیه امنیت کشور است. 
وی درباره آخرین وضعیت پرونده انفجار تروریستی در کرمان 
بیان کرد: رژیم صهیونیستی که عامل اصلی جنایت کرمان 
و جنایت های مشابه آن است، به زودی زود عقوبت این 
جنایت را خواهد چشید. مردم ما امروز به حق، انتقام از رژیم 
منحوس صهیونیستی را فریاد می کنند، این در حالی است 
که تحقق این انتقام، چیزی جز از بین رفتن موجودیت این 
رژیم جعلی و آزادی قدس نخواهد بود. وی افزود: دستگاه 
قضائی با دستور ویژه پرونده حادثه تروریستی کرمان را 
رسیدگی می کند و ۳۵ نفر در این پرونده دستگیر شدند. 
سخنگوی قوه قضائیه از تلاش سربازان امام زمان)عج( در 
تعقیب و شناسایی عوامل این حمله تروریستی که نقاط 
تاریک بسیاری را روشن و آشکار ساختند، قدردانی کرد و به 
مردم این امید را داد که دستگاه قضائی نسبت به عوامل این 
حادثه برخورد عبرت آموزی داشته باشد. ستایشی با اشاره 
به عملیات بامداد دیروز سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
کز جاسوسی صهیونیست ها و داعش در  هدف قراردادن مرا
کردستان عراق و سوریه تصریح کرد:  این عملیات  ضربه و 
سیلی سخت سپاه پاسداران به عوامل تروریستی در منطقه 
، آثار آن  در  بود و ضمن تبریک این عملیات موفقیت آمیز
اقتدار ملی قابل تحسین است. وی ضمن محکومیت »حمله 
ناجوانمردانه آمریکا به مبارزان یمن« بیان کرد: مردم یمن 
قدرت مقاومت در منطقه را به رژیم صهیونیستی و آمریکا 
دیکته کرده اند. ستایشی همچنین مجددا درباره حادثه 
کرمان اظهار کرد: تیم های پشتیبان و انتقال دهنده متهمانی 
که از خارج از کشور آمده اند، در ۶ استان شناسایی، دستگیر، 
تفهیم اتهام و تامین قانونی برای آنها صادر و ابلاغ شده است. 
ستایشی یادآور شد: تاریخ گواهی داده رقص شادی روی 
خون به ناحق ریخته همچون دخترک هایی همانند دختر 
کاپشن صورتی با گوشواره قلبی ما ثمره ای جز رسواسازی این 
رژیم را نخواهد داشت. اینجانب ضمن تسلیت این حادثه 
تروریستی به همه ملت شریف ایران به ویژه مردم صبور 
استان کرمان و آرزوی شفا و بهبودی مسدومان، اعلام می کنم 
پرونده ترور اخیر استان کرمان توسط ضابطان قضائی در 
حال جمع آوری و تکمیل عملیات امنیتی هستند. وی 
یادآور شد: انفجار در مسیر زائران حاج قاسم سلیمانی که 
۱۳ دیماه ۱۴۰۲ صورت گرفت، فراموش نشدنی است، در این 
تاریخ شاهد شهادت ۹۴ نفر از هموطنان مان بودیم که ۱۴ 
کید کرد:  نفر از این شهدا تبعه افغانستان بودند. ستایشی تا
از محل افراد دستگیر شده، اقلام و وسایلی مربوط به اقدامات 
بعدی مرتکبان از جمله جلیقه های انفجاری و ساچمه های 
بسته بندی شده و وسایل الکترونیکی و پودرهای ساخت 
بمب کشف شده است. سخنگوی قوه قضاییه درباره هک 
یک اپلیکیشن و نگران های ناشی از افشای اطلاعات مردم، 
اقدامات قوه قضائیه در زمینه حفاظت از اطلاعات مردم 
کافی هستند یا  و اینکه آیا قوانین موجود در این زمینه 
اینکه نیاز به تصویب قوانین جدید وجود دارد؟ عنوان کرد: 
حفاطت از اطلاعات خصوصی و سامانه دولتی و خدمات 
عمومی حایز اهمیت است و باید توجه ویژه ای داشت، زیرا 
از مصادیق حقوق عمومی است. دستگاه قضائی تقویت 
نظارت قضائی را انجام داده و این امر از طریق دادستانی 
کل کشور و سازمان بازرسی نسبت به حسن اجرای قوانین 
کشوری و مقررات جاری و رعایت دقیق امنیت سایبری و 
مسائل مرتبط با این  موضوع در دستگاه های اجرایی در 
فضایی مجازی را در دستور قرار دادند. سخنگوی قوه قضائیه 
درباره آخرین وضعیت پرونده »حسین فریدون« و اینکه آیا 
بخش مفتوحه دارد یا خیر؟ گفت: ایشان در حال تحمل کیفر 
حبس است و پرونده مفتوح کیفری ندارد. ستایشی درباره  
افزایش مجازات سارقان گفت: عده ای خواهان این هستند 
که مجازات سارقان افزایش یابد. رئیس قوه قضائیه بارها به 
متولیان امر تذکر داده است، با وجود اینکه که در قوانین 
کشور براساس میزان اموال مسروقه، رتبه بندی در مجازات در 
نظر گرفته شده است، اما برخی از انواع سرقت در زمره کاهش 
گر مرتکب جرم  مجازات قرار گرفته و ما آن را قبول داریم، اما ا
خدشه ای در امنیت مردم ایجاد کند و موجبات از بین رفتن 
اعتماد و امنیت آن ها را فراهم کند این حس قابل رقم گذاری 
و تعیین سطح نیست. وی درباره آخرین وضعیت رسیدگی 
به پرونده مدیرعامل شرکت مدیریت زنجیره تامین رضوی 
وابسته به آستان قدس که ۸۰ میلیون دلار ارز دولتی در 
اختیار فردی گذاشته تا ۲۰۰ میلیون حلقه لاستیک وارد کند، 
اما متهم پس از چند سال نتوانسته به تعهد خود عمل کند و 
۲۲ میلیون دلار بدهکار است و دارای چند پرونده فساد مالی 
مفتوح است، اذعان کرد: این پرونده در ناحیه ۳۲ دادسرای 

عمومی و انقلاب تهران در حال رسیدگی است.

آرمان ملی - حمید شجاعی: »اصولگرایان به وحدت 
نخواهند رسید« شاید کمی زود باشد که بخواهیم این گزاره 
کنون مطرح کنیم و احتمالا بسیاری نیز نسبت به آن  را از هم ا
خرده بگیرند و مطرح کنند که هنوز یکماه و اندی تا انتخابات 
مجلس باقی است و تا آن زمان می توان با رایزنی های مختلف 
با گروه ها و مجموعه های داخل اردوگاه اصولگرایی نوعی 
وحدت نسبی حاصل کرد. اما باید اذعان داشت که روند 
تحولات و تحرکات در این جریان و به خصوص موضع گیری 
گروه های خاص در این جریان نشانه ای از احتمال بالای 
وحدت و اتحاد داخل اصولگرایان ندارد و قدر مسلم تا حد 
زیادی باید انتخابات مجلس دوازدهم را همراه با لیست های 
متعدد و متکثر اصولگرایان به نظاره بنشینیم. راه دوری نرویم؛ 
کافی است فقط نگاهی به مواضع مجموعه هایی مثل جبهه 
پایداری، شریان، شورای ائتلاف، حزب مؤتلفه، شورای وحدت 
و سایر گروه های حاضر در اردوگاه اصولگرایان بیندازیم تا به 
این نتیجه برسیم که حداقل در شرایط فعلی وحدت امری 
ناشدنی و غیر قابل حصول برای اصولگرایان است و تلاش ها 
و صحبت هایی که در این خصوص می شود بیش از یک رویه 
عملگرایانه و قابل اجرا به تعارفات سیاسی می ماند. البته نه 
اینکه وحدت امری ناپسند بوده باشد. اتفاقا همیشه حصول 
وحدت در جریانات مختلف موجبات رسیدن به توفیقات 
بسیاری را فراهم می آورد؛ اما اینکه چگونه و تحت چه شرایطی 
این وحدت به دست  آید نیز مهم است. اتفاقا مشکل اصلی 
اصولگرایان در عدم رسیدن به وحدت نیز در همین نکته 
پنهان است که تعریف آنها از وحدت با تعریف اصلی از این واژه 
تفاوت دارد. چنانکه در تعریف وحدت همه گروه ها و احزاب 
ک نظر روی یکسری مسائل و موضوعات  با همگرایی و اشترا
کلی یک صدا می شوند و مثلا در خصوص انتخابات همه بر یک 
رویکرد و نظر واحد اجماع کرده و به وحدت می رسند. اما در 
اصولگرایان اینگونه است که همه مجموعه ها و گروه ها از لفظ 
وحدت استقبال می کنند و آن را امر مطلوبی تلقی می کنند، 
اما نه وحدت جریانی بر روی یکسری مسائل خاص بلکه همه 
می گویند وحدتی خوب است که با ما باشد. به بیان دیگر در 
یک فرایند وزن کشی جریانی این نکته را مطرح می کنند؛ زمانی 
وحدت حاصل می شود که همه با ما وحدت کنند. از اتفاق 
اختلافات در این جریان نیز از همین مساله نشأت می گیرد 
که همه خود را اصل و محور می دانند و معتقدند که بقیه باید 
گرد آنها جمع شوند. همین نکته نیز باعث شده تا بگوییم 
اصولگرایان به وحدت نخواهند رسید و شاهد بیرون آمدن 

چند لیست از سوی اصولگرایان خواهیم بود. 

    استارت تک روی با شورای ائتلاف
به نظر می رسید که هرچه به روزها و هفته های منتهی به 
انتخابات نزدیک تر شویم شاهد تغییرات و تحولات بیشتری 
در میان اصولگرایان خواهیم بود. از قضا همینگونه هم شد و 
اولین چالش و تحول را شورای ائتلاف نیروهای انقلاب موسوم 
به »شانا« استارت زد. در همین راستا روزگذشته سخنگوی 
انقلاب در نشست خبری اظهار  ائتلاف نیروهای  شورای 
داشت: »شورای ائتلاف در نزدیکی انتخابات سعی کرده است 
فعالیت ها خود را بیشتر و کانون ها را فعال کند.« امیرابراهیم 
رسولی درباره حل مسائل بین شورای انقلاب و جبهه پایداری 

بیان داشت: »ما در شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسیر 
اختلاف افکنی های رسانه ای و مجازی نمی شویم. ما در شورای 
ائتلاف با جریان غربگرا رقابت می کنیم؛ جریانی که نگاه به بیرون 
دارد. ما در درون جریان انقلاب اختلافات را حل می کنیم؛ کما 
اینکه در انتخابات های گذشته هم این اتفاق افتاده است. 
طبیعی است که تفاوت سلیقه وجود داشته باشد که بر سر آنها 
صبحت و آنها را حل می کنیم.« سخنگوی شانا همچنین درباره 
سرلیست این شورا در انتخابات، بیان کرد: »در مورد سرلیستی 
قالیباف مصمم هستیم و ترکیب به همین شکل خواهد بود.« 
رسولی درباره احتمال وجود سرلیست دوم افزود: »احتمال 
وجود سرلیست دوم، نیازمند مشخص شدن مصادیق است 
که تا امروز این اتفاق نیفتاده است. شورای ائتلاف مستقلا به 
فعالیت خود ادامه می دهد.« جالب اینکه رسولی در شرایطی 
صحبت از قطعی بودن سرلیستی قالیباف می کند که این فقط 
نظر شورای ائتلاف است و در صورت وحدت با سایر جریات 
قطعا آنها به خصوص جبهه پایداری و شریان با سرلیستی 
قالیباف همراهی و موفقت نخواهند کرد. حال بماند که در 
خصوص سایر افراد لیست چه نظری خواهند داشت. باید 
منتظر اظهارنظر دیگر مجموعه های اصولگرا در خصوص 

انتخابات پیش رو باشیم. 

   رقابت اصولگرایان درون جریانی و سپس برون جریانی 
است

یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص آرایش و چنش 
سیاسی جریان اصولگرا در آستانه انتخابات مجلس اظهار 
داشت: انتظار این بود که اصولگرایان به یک تفاهم برسند 
خ داده و آنچه  و یک لیست مشترک بدهند؛ اما با اتفاقی که ر
ح شده نشان می دهد  در نشست خبری شورای ائتلاف مطر
که دود سفید از دودکش اصولگرایان بلند نخواهد شد و این 
گر اینگونه باشد اصولگرایان در حقیقت هم باید  خوب نیست. ا
رقابت درون جریانی داشته باشند و هم رقابت برون جریانی؛ 

لذا باید با دو رقیب رقابت کنند. امیررضا واعظی آشتیانی به 
گر بنا باشد که شورای ائتلاف  »آرمان ملی« گفت: به اعتقاد من ا
از یک طرف بخواهد لیست بدهد و حرکت کند و جریانات دیگر 
اصولگرایی متفرق بیایند موقعیت برای سایر جریانات مثل 
اصلاح طلبان و اعتدالیون فراهم می شود. وی افزود: جریانات 
غیراصولگرا روی عدم ائتلاف اصولگرایان حساب باز کرده 
بودند و به نظر من هم این مساله تا کنون جواب داده است. 
من معتقدم که باز شورای ائتلاف عجله کرد و باید راجع به این 
قضیه بیشتر فکر می کردند و تعمق بیشتری به خرج می دادند 
و حداقل به یک توافق نسبی با سایر اصولگرایان می رسیدند. 
عضو حزب موتلفه اسلامی بیان کرد: تصور من این است که 
رقابت اصولگرایان در ابتدا درون جریانی خواهد بود و سپس 
با جبهه رقیب رقابت خواهند کرد. اما جریانات سیاسی دیگر 
فقط یک رقیب خواهند داشت و این می تواند در موفقیت 
آنها تاثیر داشته باشد. واعظی آشتیانی تصریح کرد: من فکر 
می کنم طی روزهای آینده سایر گروه های اصولگرا نیز مواضع 
خود را رسما اعلام خواهند کرد و سر لیست های خود را نیز 
معرفی می کنند. وی ادامه داد: شورای ائتلاف با این کاری که 
کرد خواست دیگر گروه های خانواده اصولگرایی را در یک عمل 
انجام شده قرار دهد و آنها را در یک فشار سیاسی قرار دهد و به 
سمت یک چانه زنی یک طرفه حرکت کند. این فعال سیاسی 
گر طی  کید کرد: شاید هم ائتلاف شورای ائتلاف ا اصولگرا تا
روزهای آینده فضای اصولگرایی را بررسی کند بعید نیست 
که در نوع موضع گیری خود تجدید نظر نماید. چرا که برخی 
گروه های اصولگرایی سر لیستی آقای قالیباف را قبول ندارند و 
گر هم قبول داشته باشند هم باید دید عملکرد آقای قالیباف  ا
در مدیریت مجلس کنونی با توجه به انتقاداتی که وجود دارد 
چه میزان موفق بوده است. ولی در هر صورت برداشت من 
این است که اتفاقات جدیدی ایجاد می شود و مواضع تازه ای 
از سوی برخی مجموعه ها که ائتلافی با سایرین ندارند صورت 

خواهد گرفت. 
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شورای ائتلاف شمشیر را از رو بست؛ مصمم به سرلیستی قالیباف

 اختلافات اصولگرایان در نمای نزدیک 
   امیررضا واعظی آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: دود سفید از دودکش اصولگرایان بلند نخواهد شد

آرمان ملی– مطهره شفیعی: »دولت مردمی« این ۲ کلمه 
نام دولت سیزدهم و لقب دولت های نهم و دهم است. رئیس 
یک دولت ابراهیم رئیسی است و رئیس ۲ دولت دیگر محمود 
احمدی نژاد بود. ۲ شخصیتی که به رغم اختلافات عملکردی 
زیادی که دارند، اما در موضوعاتی مانند جلب نظر جامعه با 
وعده هایی که  بسیاری در تحقق آنها تردید دارند، مشترک 
هستند. روز گذشته رئیس دولت سیزدهم یعنی ابراهیم رئیسی 
کید کرد که »تمدن ایرانی اسلامی داشته های فرهنگی،  تا
هنری و ادبی ارزشمندی دارد که یکی از موثرترین روش های 
ارائه آن به دنیا به تصویر کشیده شدن این داشته ها در قالب 
سینماست و دولت مردمی آمادگی دارد که در این عرصه با 
همکاری اهالی فرهنگ و هنر و به همت خود هنرمندان قدم 
بردارد.« جمله دولت مردمی آماده همکاری با هنرمندان 
را دارد، نگاه ها را به سمت اخبار چند روز اخیر یعنی بلامانع 
بودن حضور معین در کشور برد. فراهم کردن زمینه بازگشت 
خوانندگان و هنرمندان ایرانی که سال ها خارج از مرزها بودند، 

در دولت هایی که ادعای مردمی بودن دارند، بیشتر است. 

   رویکرد احمدی نژاد به هنرمندان 
برای بررسی بهتر موضوع لازم است مواضع دولت ها بررسی 
شود. بهمن سال گذشته بود که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
ج رفته اند و قصد  دولت رئیسی درباره هنرمندانی که به خار
بازگشت به کشور را دارند، بیان داشت: »هیچ محدودیتی 
گر طبق ضوابط ما کار کنند فضا برای آنها مهیاست.«  نداریم و ا
گر در کنار مواضع احمدی نژاد قرار داده شود،  این اظهارات ا

شباهت ها عیان می شود. 

   سرنوشت آنهایی که با مجوز احمدی نژاد آمدند
گر وزیر ارشاد دولت رئیسی می گوید معین می تواند به کشور   ا
بازگردد، حبیب هم در زمان احمدی نژاد به کشور بازگشت. او 
در سال ۱۳۸۸ به رئیس جمهوری وقت، محمود احمدی نژاد 
نامه ای نوشت و در آن خواستار حضور در کشور شد و با موافقت 
ضمنی و پذیرفتن رعایت برخی شرایط به همراه خانواده اش به 

ایران بازگشت. او از سال ۱۳۸۹ برای دریافت مجوز آلبوم اقدام 
کرد اما هرگز چنین مجوزی صادر نشد. او در ۲۱ خرداد سال ۹۵ 
درگذشت. احمد زیدآبادی هم سرنوشت حبیب پس از بازگشت 
به کشور را اینگونه توصیف کرد: »ریسمان قدرت مشایی و بقایی 
و حتی احمدی نژاد در آن دوره پوسیده شده بود و مرحوم 
حبیب به دلیل ناآشنایی به مناسبات قدرت در ایران، خود را 
به این ریسمان پوسیده آویخت و در نتیجه پس از بازگشت، 
، افسرده و مشتاق مرگ شد.« حبیب تنها آمد و  منزوی، بیکار
مجوز فعالیتی به او داده نشد. سعید راد، بازیگر دیگری بود که 
پس از اینکه در اواسط دهه ۱۳۶۰ ممنوع التصویر شد، ایران را 
ترک کرد و در سال ۱۳۷۸ پس از سال ها دوری از سینما به وطن 
خود بازگشت. او هم چنان درخششی نداشت و برخی دیگر از 
بازیگران در دولت احمدی نژاد به همین سرنوشت مبتلا شدند. 
گر چه دولت احمدی نژاد برای هنرمندان قبل از انقلاب،  ا
خوش استقبال و بد بدرقه بود اما تعامل خوبی هم با هنرمندان 
داخلی نداشت و تنها در کلام حامی آنها بود چنانکه علیرضا 
افتخاری، خواننده معروف کشور درباره احمدی نژاد گفته بود: 
»دقیقا سال ۸۸ در برنامه ای به مناسبت بزرگداشت شهدای 
خبرنگار حاضر شدم و روحم هم خبر نداشت که فلان آدم هم 
گر تاریخ به عقب برگردد، من هرگز آن  در این برنامه حضور دارد. ا
کار را تکرار نمی کنم. اصلا اشتباه می کنم که بخواهم ایشان را در 
آغوش بگیرم. من امروز با بانگ بلند این حرف را می زنم و هیچ 
گر زمان به عقب برگردد، حتی سمت  واهمه ای هم ندارم که ا
آقای احمدی نژاد هم نمی روم.« در سال ۹۵  هم بخش بزرگی 
از اهالی هنر از حضور در مراسم افطاری احمدی نژاد خودداری 
کردند. حتی زمانی که احمدی نژاد مدعی شد در اجرای محمد 
اصفهانی در تالار وزارت کشور حضور داشته است، این خواننده 
کنش نشان داد: »من هرگز در دوران ریاست جمهوری  چنین وا
آقای احمدی نژاد اجرایی در حضور ایشان نداشته ام، فقط 
یک اجرا در زمان شهرداری آقای احمدی نژاد در مراسم تقدیر 
از حسین رضازاده و هادی ساعی قهرمانان ایران در المپیک 
آتن داشتم. من آن زمان حتی نمی دانستم آقای احمد ی نژاد 

شهردار تهران هستند.«

   انتقادات پیش از موعد از رئیسی 
بر اساس آنچه گذشت، مشخص شد که احمدی نژاد در کلام 
همراه هنرمندان بوده و برای تبلیغ خودش وعده هایی مطرح 
کنون این خطر در نزدیکی رئیسی است.  کرده که محقق نشد. ا
گر انتقاد هنرمندان از احمدی نژاد در دولت دوم او اوج گرفت،  ا
انتقادات از دولت رئیسی آغاز شده و تداوم دارد به عنوان نمونه 
معاون رئیسی چندی پیش اظهار کرده بود که طلبه ها وارد 
عرصه بازیگری شوند که پس از آن پرویز پرستویی از بازیگران 
مشهور کشور نوشت: »یادتان باشد ایران را با نام هنرمندانش 
و البته با فرهنگی که شما جماعت موجب کمرنگ شدن آن 
شده اید می شناسند، نه با نام شما.« یا سیدجواد هاشمی 
که چهره ارزشی سینما محسوب می شود، در مراسم افطاری 
رئیس جمهور خطاب به رئیسی گفت: »برخی هنرمندان مایل 
نیستند با شما ملاقات کنند و این جمع همه هنرمندان ایران 
محسوب نمی شوند« داریوش ارجمند هنرمند پیشکسوت 
سینما هم منتقد برخی اقدامات رئیسی است چنانکه در 
تیرماه سالجاری با گلایه از عدم تحقق بودجه ای که قرار بود 
به مؤسسه هنرمندان پیشکسوت تعلق گیرد، اظهارکرد: »مرد 
است و قولش. قرآن می گوید به عهد خود وفا کنید، اما ۱۵ ماه 
پیش آقای رئیسی قولی به یکی از همکاران ما دادند که هنوز 

خبری از آن نیست.«

   در نهایت... 
در نهایت دولت احمدی نژاد به پایان رسید و بنابه گفته 
، رئیس انجمن جامعه شناسی ایران، »در دوره  سعید معیدفر
احمدی نژاد طبقه متوسط به محاق رفت.« بنابراین او فرصت 
جبران کسب رضایت هنرمندان در قالب رئیس جمهور را 
ندارد و مردمی بودن دولت او به زیرسوال رفته است اما رئیسی 
هنوز فرصت دارد تا به بازسازی بخش های فرهنگی و تعامل با 
هنرمندان بپردازد؛ همچنین به وعده های خود به این قشر 
جامه عمل بپوشاند. هنوز فرصت برای اثبات مردمی بودن 
دولت رئیسی هست و باید عبارت خوش استقبال و بد بدرقه را 

از حواشی دولت دور کند.

»آرمان ملی« از شعار تا عمل رئیسی و احمدی نژاد را روایت می کند؛

 کارنامه هنرمندانه دولت های مردمی
      معیدفر: در دوره احمدی نژاد طبقه متوسط به محاق رفت

هنرپیشه بیاید، یک گوشه کشور 
می رود و برمی گردد

وزیر متفاوت رئیسی
بحث بازگشت ایرانیان خارج مرزها به کشور 
بحث روز است. وزیر میراث فرهنگی که معمولا 
مواضع خاص دارد، بارها به این موضوع اشاره 
داشت مانند ۲۰ اسفند که ضرغامی پس از جلسه 
هیات دولت گفت: برخی ها تا صحبت از بازشدن 
درها برای ورود ایرانیان به کشور می شود بحث را 
تقلیل می دهند و می گویند »یعنی فلان هنرپیشه 
گر بیاید چه اتفاقی  یا خواننده هم می آید؟ ا
می افتد؟« قرار نیست هیچ اتفاقی بیفتد قرار است 
درها بر روی ایرانیان باز شود و میلیون ها ایرانی با 

امنیت و به راحتی وارد کشور شوند.« 

   روایت ضرغامی از نگاه اقلیت 
عزت ا... ضرغامی دیروز هم به این بحث ورود 
کرد و درباره صحبت های رئیس قوه قضائیه 
ج از کشور به  درخصوص بازگشت ایرانیان خار
کشورشان بیان داشت: من از مواضع خیلی خوب 
رئیس قوه قضائیه در نشست با شورای ایرانیان 
خارج از کشور تشکر کردم، زیرا یکی از کمیته های 
مهم کمیته گردشگری است که مسئولیتش با 
وزارتخانه ماست. نگاه ایشان بسیار مترقی و خوب 
است و معنایش این است که ایران درهایش را به 
روی ایرانیان باز کرده و ما هیچ منعی برای ورود 
ایرانیان نداریم. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی با بیان این که ایرانیان هرکجای 
دنیا هستند اینجا وطن و خانه شان است، عنوان 
کرد: ایرانیان خارج از کشور باید به راحتی بیایند، 
تردد کنند و با خانواده هایشان دیدار داشته 
باشند. این امر برای همه چیز خوب است، برای 
گردشگری هم بسیار خوب است. بسیاری از 
کشور هایی که آمار گردشگری شان بالا می رود 
به دلیل بازدید هایی است که اتباع آن کشور ها در 
کشور های دیگر داشتند. مانند کشور ترکیه؛ ما یک 
مقداری خودمان را در حوزه ها گرفتار کردیم یعنی 
تا می خواهیم کار باز شود یک نفر از راه می رسد و 
می گوید فلان هنرپیشه معروف هم بازگردد؟ اصلا 
مسائل اصلی کشور بابت یک حرف و یک مورد 
خاص گروگان گرفته می شود که اصلا ممکن است 
موضوعیت نداشته باشد. حال آن هنرپیشه هم 
گر بیاید می رود یک گوشه کشورش و بعد هم باز  ا
می گردد و می رود، اصلا این ها موضوع نیست. وی 
افزود: من واقعا متاسفم که چرا در کشور بعضی از 
مواقع یک نگاهی که کاملا در اقلیت قرار دارد و 
اصلا نگاه به مصالح کشور نمی کند گاهی اوقات با 
یک حرف و شبهه تصمیمات بزرگی که باید گرفته 
شود را متوقف می کند، خوشبختانه نگاه مترقی 
آقای محسنی اژه ای می تواند کمک کند که این 
موانع از پیش پا برداشته شود. ضرغامی درباره 
کنش های  اظهارنظرش در خصوص مساجد و وا
بعدی آن، اظهار داشت: این حرف درست است 
و حرف من در این موضوع این بود که اینکه برخی 
مساجد امام جماعت ندارد اصلا خوب نیست، 
منتها من به عنوان وزیر گردشگری به خودم 
اجازه نمی دهم در این مورد صحبت کنم. مشاور 
محترم روحانیت آقای رئیس جمهور در این مورد 
اظهارنظر کردند. وی خاطرنشان کرد: من حرفم 
گر مسجدی امام جماعت ندارد،  این است ا
حداقل این ۸۷۰ مسجدی که در مسیر گردشگری 
قرار دارد درهایش باز باشد، اشتباه می گویم؟ 
هرکس به این حرف من اشکال دارد، بیاید بگوید. 
توجه داشته باشید هنگامی که اختلاف و دعوا 
کلی می شود، معلوم نیست چه کسی چه می گوید 
گر کسی  و از چه چیزی دفاع می کند؟ به نظر من ا
انتقاد دارد، مشخصا بیاید بگوید آیا ادعای ما در 
این مورد اینکه ۸۷۰ مسجدی که امام جماعت 
ندارد در مسیر گردشگری باشد، غلط است؟ البته 
همه مساجد باید درهایش باز باشد، مساجد پناه 
مردم است. اصلا مساجد باید درش هایش برای 
متدینین و مردم باز باشد تا هر وقت خواستند 
کنند،  استفاده  از محیطش  و  نماز بخوانند 
منتها الان من مسئول همه مساجد نیستم، 
من مسئول ۸۷۰ مسجدی هستم که در مسیر 
گردشگری هستند، حداقل امکانات را در مساجد 
فراهم کنند به خصوص وقتی در مسیر گردشگری 
هستند. به نظر من هرکدام از برادران بزرگوار در 
این خصوص حرف دارند، خوب است درباره 
موضوع نظرشان را بگویند. وی خاطرنشان کرد: 
در سفر هایی که انجام می دهم خوشبختانه ائمه 
کز استان ها  جمعه ما به خصوص ائمه جمعه مرا
که شخصیت های برجسته و نمایندگان، ولی فقیه 
هستند، وظایف خود را به خوبی انجام می دهند، 
کز خیلی ارتباط کاری برقرار  منتها ما معمولا با مرا
نمی کنیم، چون رفت و آمد من در شهرستان ها 
و نقاط دور است، ائمه جمعه تا آنجا که من با 
آن ها برخورد داشتم واقعا در سطح بسیار بالایی 
انسان های فهمیده، دلسوز و همراه هستند و 
درک درستی از مشکلات دارند و همکاری بسیار 
خوبی دارند. ضرغامی افزود: من وقتی به برخی 
شهر ها می روم هنگامی که از آن شهر بیرون 
می آیم به شوخی می گویم پدیده شهر شما امام 
جمعه شماست. امام جمعه می آید می گویم 
من اصلا تعارفی ندارم، در این ۲ ساعتی که اینجا 
بودم رفتار شما، مواضع مترقی شما، تواضع 
شما و همچنین مشکلات و دعوا هایی که بین 
نهاد هاست را دیدم که چقدر خوب حل می کنید، 
واقعا شما پدیده شهر هستید. وی با بیان این که 
من واقعا به ائمه جمعه ای که در کشور با همه توان 
وظیفه روحانیت خودشان را انجام می دهند، 
ادای احترام می کنم، افزود: اما بعضی اوقات 
هم یکجا هایی است که ما به آن ها می گوییم به 
وظیفه تان بیشتر توجه کنید، به نظر من هرجا 
گر روی آن موضوع  بزرگان ما مشکلی داشتند ا
تمرکز کنند مثل همین بحث مساجد، مشکلات 

ما بهتر حل می شود. 


